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nusportlastele käib lennuvälja aren-
damine üle jõu. 

Vaja ideed ja raha
„Me ei ole leidnud sellist rahakotti, kust 
leiaks raha lennuvälja väljaehitami-
seks,“ räägib Heinvee. „Meie eesmär-
giks oleks leida investor, kes teeb len-
nuvälja korda ja samas lubab ka len-
nusportlastel oma tegevust jätkata.“

Ühe ärivõimalusena näeb Heinvee 
lennuvälja kasutamist eralennukite-
le, kes näiteks Tallinna lennujaamas 
pole eriti soositud. „Siia võiks ehitada 
angaarid, kus neid saab ka nö talve-
korterisse panna,“ räägib Heinvee.

Tema hinnangul on tehtud ka arvu-
tusi, kui palju Rapla lennuvälja korda-
tegemine maksab. Enne ehitusbuumi 
oli selleks summaks 18 miljonit kroo-
ni. „Vahepeal on ehitustehnoloogia eda-
si arenenud ja ka lennuraja osas on uued 
tehnoloogiad olemas, aga ma usun, et 
see summa jääb ikka 20-30 miljoni kroo-
ni kanti,“ räägib Heinvee.

Lennuvälja praeguste haldajatega 
on vald sõlminud kokkuleppe, et ren-
dihinnaks on 60 000 krooni aastas. Kuid 
rentnikud ei pea seda tasuma, kui nad 
näitavad, et on teinud selle summa 
eest lennuvälja heaks parendust. 

„Ühtteist on ikka tehtud, torustik-
ke on vahetatud, ruume on korrasta-
tud,“ räägib Heinvee.

Lennuvälja juures on praegu kaks 
angaari ja palju abiruume. Eesti Lan-
gevarjuklubi on väga asjaliku allrent-
nikuna korrastanud endale mugava 
olmehoone. 

Aare Heinvee sõnul saaks lennuväl-
jale ehitada kuni kahe kilomeetri pik-

Rapla vallavanema Aare Hein-
vee sõnul otsitakse lahendust, 
kuidas muuta 200 hektari 

suurune Kuusikul asuv Rapla lennu-
väli aastaringselt kasutatavaks. 

„Ühe otsuse me oleme teinud viis 
aastat tagasi,“ räägib Heinvee. „Too-
kord otsustasime, et seda võiksid ka-
sutada lennusportlased ning me jät-
sime kõrvale võimaluse kasutada len-
nuvälja ärilistel eesmärkidel, kauba 
või inimeste veoks.“

Seejärel ongi lennuväli olnud len-
nusportaste kasutada. Lennuväljal on 
võimalus olnud näha nii sportlennu-
keid, deltaplaane, purilendureid, lan-
gevarjureid kui ka mudellennukeid. 

Valla mureks on siiski see, et len-

Rapla valla juhtkond otsib 
rakendust valla omandis 
olevale Rapla lennuväljale, 
mida praegu kasutavad 
lennusportlased. 

kuse lennuraja, mis võimaldaks maan-
duda ja õhku tõusta ka suurematel len-
nukitel. Ning kui lähiajal valitakse välja 
Tallinnast Raplasse mineva neljarealise 
maantee koridor, võib seda lennuvälja 
tulevikus kasutada ka regulaarlendu-
deks. Viimast aastat haldab lennuvälja 
Tallinna Aeroklubi, kuid juba praegu 
käivad ettevalmistustööd 2009. aasta 
suveks uue haldaja leidmiseks. Varem 
või hiljem ehitatakse Rapla lennuväli 
välja, selles on Heinvee kindel.

Armee lennuväli
Teise maailmasõja ajal tegid Nõuko-
gude väed Rapla-Kuusiku lennuväl-
jast varulennuvälja strateegilistele 
pommitajatele. Tegemist oli ühe pi-
kema lennurajaga lennuväljaga, kust 
käidi pommitamas kaugeid sihtkoh-
ti, Talvesõja ajal ka Soomet.

Pärast sõda oli lennuväli jätkuvalt 
ilmselt tagavaralennuväljaks, kus oli 
väike sõjaväeosa ning siin viidi läbi 
ka treeninguid. IETI

Rapla otsib Kuusiku 
lennuväljale rakendust

Sügise hakul tutvustas Rapla vallavanem Aare Heinvee lennuvälja arendusplaane parlamendiliikmetele.

foto: nädaline

Meie eesmärgiks oleks lei-
da investor, kes teeb len-
nuvälja korda ja samas lu-
bab ka lennusportlastel 
oma tegevust jätkata.

Väärtuspõhine 
poliitika on 
Eesti jaoks 
tähtsaim

Peaminister Andrus Ansip 
rõhutas kõrgemate riigi-
kaitsekursuste avamisel, et 
Eesti peab jätkama väärtus-
põhist välispoliitikat, mis 
on hulga olulisem võimali-
kest majandushuvidest.

Peaminister rääkis Lää-
nemaal Roostal toimu-
nud kursustel, et julge-

olek sõltub üha enam sõjalises 
mõttes ebatraditsioonilistele 
ohtudele vastuseismisest. „Me 
ei ole sõjas, kuid peame selle-
gipoolest igapäevaselt võitle-
ma oma maine eest, oma aja-
loo eest ja nende valikute eest, 
mis said tehtud 1990. aastate 
algul,” ütles ta.

Rääkides Eesti kaitsepoliiti-
kast märkis Ansip, et Eesti on oma 
kaitsevõimet viimastel aastatel 
oluliselt parandanud. Positiivse 
näitena tõstis ta esile õhukaitse-
süsteemi Mistral rajamise.

Valitsusjuhi sõnul kehtib kol-
lektiivse kaitse printsiip praegu sa-
ma kindlalt kui varem. „Iseseisev 
kaitsevõime on kollektiivse kaitse 
üheks oluliseks eelduseks, aga meil 
pole põhjust kahelda, et meie NA-
TO partnerid meid vajadusel abis-
taksid,” ütles peaminister.

Samuti tõstis peaminister esi-
le, et tänu edukale koostööle ra-
hu tagamisel rahvusvahelistes 
pingekolletes on Eesti mitmel 
korral äramärkimist leidnud ka 
Ameerika Ühendriikide presi-
dendikandidaatide debattides.

„Kui mõlemad USA presiden-
dikandidaadid nimetavad Eesti 
riiki valimisdebattides nimepi-
di, on see märk meie edukast 
partnerlusest. See on sümbol tu-
lemuslikust välispoliitikast. Meie 
osalemist välismissioonidel mär-
gatakse ja hinnatakse,” ütles ta. 
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Juhtkiri

dama näiteks päikesepatareisid. Kok-
kuvõttes peaks see projekt kõvasti 
kaasa aitama Kohila piirkonna aren-
gule, samas ka mõjuma positiivselt 
kogu Eesti majandusele.

Planeering ja äriplaan
Hetkel käib detailplaneeringu arute-
lu, mis peaks saama kinnitatud 2010. 
aastaks. Samal ajal toimub ka arhi-
tektuursete lahenduste ning äriplaa-
ni väljatöötamine. „Kui detailplanee-
ring saab kinnitatud ja ehitusload on 

Kohila valda kerkib 
suur teaduslinnak
Luksemburgi investeerimis-
pankurid on koostöös koha-
like eestlastega rajamas Ko-
hila valda Euroopas 
ainulaadset teaduslinnakut.

met. Tema sõnul saab tegemist ole-
ma teaduslinnakuga, kus hakatakse 
arendama teadmispõhist majandust. 
„Siin ei saa olema tootmist, pigem 
leiutamine ja arendustegevus,“ rää-
gib Kalmet. Esialgsete plaanide järgi 
hakatakse linnakus tõsisemalt aren-

käes, lüüakse kohe kopp maasse ning 
2011. aastal teaduslinnakus juba mi-
dagi kindlasti toimub,“ räägib Kal-
met. Tema sõnul käivitub linnak järk-
järgult, mitte ei ehitata kõike korra-
ga valmis. 

Projekt on suur ning paljudes te-
kitab küsimusi, kas selle valmimine 
on ikka reaalne. Kalmeti sõnul on tal 
usku, sest vaadates, kui palju inves-
torid on juba sellele raha ning ener-
giat kulutanud, siis ta ei usu, et see 
niisama tuulde lastakse. IETI

„Ameerikas on teadus-
linnakud levinud, na-
gu näiteks Silicon Valley,  

Euroopas pole neid veel rajatud,“ 
räägib Eesti-poolne koostööpartner 
Ain Kalmet. Arendusprojekt hõl-
mab seni põllumajanduslikul ots-
tarbel kasutatud Salutaguse küla 
maid ja põllumajandusühistu maa-
tükke, mille suurus on ligikaudu 219 
hetkarit. 

Kohila vald on sobiv paik
Sobiva maatüki olemasolu oligi üks 
peamiseid põhjuseid, miks see inves-
toritele huvi pakkus. Lisaks meeldib 
investoritele pealinna lähedus koos 
sadama ja lennujaamaga ning laie-
malt Eesti lähedus Venemaale. Tallin-
nast jääks teaduslinnak 25 kilomeet-
ri kaugusele. Plaani järgi ehitataks 
linnak umbes tuhandele elanikule, 
koos kõikide vajalike hoonetega toot-
mis- ja arendustegevuseks.

Vastavalt kujunevale nõudlusele on 
kavas välja arendada tänapäevane sot-
siaalne infrastruktuur, nagu lasteaiad, 
rajatised noortele ja vanadele, kohtu-
mispaigad, meditsiiniteenuste kätte-
saadavuse parandamiseks tervisekes-
kus, kaubanduskeskused jm. Samuti 
plaanitakse ehitada spordirajatised. 

„Tegemist on elukeskkonnaga, kust 
leiab kõik eluks vajaliku,“ räägib Kal-

Tegemist on elukeskkon-
naga, kust leiab kõik eluks 
vajaliku.

Kavandatav teaduslinnak on jõudnud detailplaneeringuni.

Vana kooli  
remont oleks  
läinud maksma 
peaaegu uue 
kooli ehituse 
raha, seepärast 
otsustas linn uue 
kaasaegse kooli-
maja ehitamise 
kasuks.

Keilas algas uue kooli ehitus
Keila linnavalitsus on alustanud 
pärast vaidlusi riigihanke osas 
Keila linnale uue koolihoone 
ehitamist.

Tänavu kevadel kuulutas Kei-
la Hariduse SA kooli ehitami-
seks välja riigihankekonkursi. 

Pärast selle mitmekordset vaidlus-
tamist konkurss tühistati. 

Alustatakse vundamendist
Kuna lubaduseks oli, et Keila saab 
uue koolimaja juba 2009. aasta sep-
tembriks, otsustati, et uus hange kuu-
lutatakse välja kahes osas. „Senikaua, 
kui vundament valmib, saab korral-
dada ülejäänud maja ehitamiseks 
uue rahvusvahelise hankekonkursi. 
„Vundamendi ehitus on tänaseks ju-
ba alanud ja novembri lõpuks peab 
see olema valmis,“ kinnitab Keila Ha-
riduse Sihtasutuse nõukogu liige Lei-
no Mägi. 

Otsuse uus koolimaja ehitada võt-
tis Keila linnavolikogu vastu 2006. 

aasta mais. Endise Keila linnapea ja 
praeguse Riigikogu liikme Leino Mä-
gi sõnul oli vana, 1975. aastal ehita-
tud koolihoone remontimine mõtte-
tu. „See oleks läinud maksma pea-
aegu uue kooli ehituse raha, seepä-
rast otsustas linn uue kaasaegse 
koolimaja projekteerimise ja ehita-
mise kasuks,” räägib Mägi. Keilas käib 
koolis 1600 last. 

Esimese omavalitsusena Eestis ot-
sustas Keila linnavolikogu läinud aas-
tal moodustada kooli haldamiseks 

sihtasutus. Leino Mägi sõnul on see 
mõistlik. Nii saab kõik kolm Keila lin-
na üldhariduskooli ühe juhtimise al-
la ja ka finantsiliselt ollakse tugeva-
mad.

Mägi sõnul on ta pidanud palju 
kuulama süüdistusi Keila hariduse 
erastamisest ja tasuliseks muutmisest. 
„See aga pole üldse nii,“ kinnitab ta.

Haridus ühtse juhtimise alla
Tõsi küll, juriidiliselt on pärast seda, 
kui Keila Hariduse SA asus kooli pi-

dama, tegemist erakooli seaduse alu-
sel tegutseva kooliga. „See aga ei tä-
henda, et kaasneks õppemaks,“ kin-
nitab Mägi. Keila Hariduse SA on lin-
na poolt asutatud ja linna oma. „Kool 
ei pea munitsipaalkoolina otseselt 
linnale kuuluma, asju saab ka teist-
moodi ajada,“ selgitab Mägi. Õpeta-
jatega on sihtasutusel töölepingud 
juba sõlmitud, sama tehakse ka las-
tevanematega. 

„Mitme Tallinna munitsipaalkoo-
li juures tegutsevad juba aastaid siht-
asutused, mille kaudu kõikvõimali-
kel ettekäänetel kogutakse lasteva-
nematelt raha,” räägib Mägi. „Meil 
kuulub kool Keila linna asutatud siht-
asutusele ja hariduse rahastamine on 
selge ning läbipaistev. Vanemad ei 
pea maksma mingit õppemaksu,” sel-
gitab Mägi. „Võib-olla selline saabki 
tulevikus olema üks Eesti üldharidu-
se mudelitest, on meie tegemisi tä-
helepanelikult jälginud haridus- ja 
teadusministeeriumi ametnike sei-
sukoht.”  IETI

Eesti püsib Sinul

V äide, et maailm ei ole 
enam endine, kõlab 
õõnsalt. Seda enam, et 

suurte ja tegelikku mõju oma-
vate muutuste tähtsus ja tä-
hendus saab alati selgeks ta-
gantjärele. Vahel aastaküm-
neidki hiljem. Ent jahtuv ma-
jandus ja kiduvad rahaturud 
viitavad, et midagi toimub. 
Mis saab Eestist, mis saab Ees-
ti kroonist, mis saab minust, 
minu perest, säästudest ja tu-
levikuplaanidest, küsivad pal-
jud endalt, esialgu veel ena-
masti alateadlikult.

Lennart Meri „Hõbevalge” 
taasilmumine pani mõtlema 
sellele, mis teeb ühe riigi ja rah-
va suureks. See ei ole muretse-
mine, vaid usk, et toimitakse 
õigesti, ning veendumus, et tu-
levik tuleb parem, tegutsemi-
ne selle nimel iga päev. Üheks 
tulevikuusu viiteks on statisti-
katabel, mis emotsioonitult, 
kuid selgelt ütleb, et aasta aas-
talt sünnib Eestis järjest enam 
lapsi. Aga kas sellest piisab?

„Eestlasele on omane min-
gi kummaline arrogants. Kui 
korteris on tehtud euroremont 
ja käidud paar korda Kanaari-
del, siis tekib ülbus, suhtumi-
ne, et mul on ükskõik, mul po-
le midagi vaja, et Riigikogu on 
loll, õigeid kandidaate pole. Aga 
kuskohas Sina, kallikene, siis 
oled? Mis mängu Sa mängid? 
Võta osa. Pole võimalik mõista 
inimesi, kes enne valimisi ütle-
vad, ah, kõik on nii lollid, mina 
küll valima ei lähe, justkui en-
nast distantseerides sellest män-
gust. Sul tuleb ju ka selles riigis 
edasi elada. Palun täida oma 
kohus. Ära otsi ideaali. Mine võ-
ta lipik välja ja lase see kasti kel-
legi poolt neist „halbadest“ kan-
didaatidest, kes Sulle kõige enam 
meeldib.“ Nii rääkis hiljuti meie 
hulgast lahkunud Urmas Ott.

Me ei ole ikka veel päriselt 
leidnud seda uut eesmärki, mil-
lega asendada kogu aastaküm-
ne jagu kestnud püüdlusi  
Euroopa Liitu ja NATOsse. Eesti 
viimase kümnendi suurim saa-
vutus on, et Eestist ei ole saa-
nud õpitud abituse riiki. Ole-
mas ja alles on see ühtekuulu-
vustunne, mis ilmutas ennast 
kaks aastat tagasi presidendi-
valimiste eel, tänavu kevadel 
prügi koristades, augustikuus 
öölaulupeol. See annab Eesti-
le maailma ümberkorraldumi-
sel selge eelise. 

Algavaks pimedaks ajaks on 
Eesti Teatajal kaks soovitust. Õp-
pige midagi uut. Ja tehke spor-
ti. Kas või kaks kükki igal hom-
mikul. Ja kui need soovitused 
ajavad muigama, siis tasuks Ur-
mas Oti öeldu veelkord läbi lu-
geda. Keegi pole tühistanud Ees-
ti põhiseaduse esimest lauset, 
mis algab sõnadega: Kõikuma-
tus usus ja vankumatus tahtes 
kindlustada ja arendada riiki…
ja sellele järgnevat. Kus on see 
usk ja tahe Sinul? IETI
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Rae vallas valmib 
390 korteriga 
elurajoon
Rae valda Ülemiste järve taha kerkib 
lähiaastatel 80 hektari suurusele 
alale 390 korteriga elurajoon, mille 
41 paarismaja ning kolm ridaelamut 
on praeguseks juba valmis saanud. 

arendajate teatel on uuesalu ko-
barküla suurim praegu rajamisel 
olev tallinna-lähedane arenduspro-
jekt. 

samuti on elurajoonis välja ehita-
tud valgustatud sõidu- ja kõnniteed, 
rajatud haljastus. tööd on alusta-
nud lasteaed ning peatselt käivitub 
ühistranspordiühendus tallinna 
kesklinnaga.

kokku on uue elurajooni rajamise 
esimesse etappi investeeritud 270 
miljonit krooni. Ühtekokku kerkib 
tallinna kesklinnast kaheksa kilo-
meetri kaugusel asuvasse uuesallu 
lähiaastatel 80 hektari suurusele 
alale 390 korterit.

Jüris pesitseb  
Vene filmitööstus
ajal, kui eesti ja Venemaa kaubava-
hetus kokku kuivab, teevad kaks 
meest selles valdkonnas imet – tal-
linna külje all Jüris asuvas filmipavil-
jonis on valminud juba kaks vene 
mängufilmi.

Valem, kuidas Venemaa hiiglasli-
ku filmitööstuse raha eestisse mee-
litati, on imelihtne – isiklikud suhted 
– see tähendab, et aastakümned ta-
gasi Moskvas koos filmi õppinud ni-
mekas Vene režissöör fjodor Bon-
dartšuk ja eestlane Juhan saul 
Gross otsustasid ühel hetkel, et 
proovivad osa filme vändata mada-
lamate tööjõu ja stuudiokuludega 
eestis, kirjutab Postimees.

selleks renditi Jüris tühi kahe tu-
hande ruutmeetri suurune laohoo-
ne, kuhu meisterdati moodne filmi-
stuudio. esialgu on Jüris vändatud 
kaks vene filmi – mais alustati noor-
tetrilleri „fobos” võtetega ja praegu 
lõpetatakse komöödia „daamid 
amsterdamist” võtteid.

Viimsi uue kooli 
asukoht tervisele ohtlik
Reformierakond on kind-
lalt vastu Viimsi vallajuhti-
de plaanile ehitada uus 
lastaed-algkool Karulaugu 
teele radoonirikkale alale, 
kuna puudub kindlus, et 
laste tervise huvides kavat-
setakse rakendada kõiki 
kaitsemeetmeid. 

Viimsi vallavolikogu kiitis sep-
tembris koalitsiooni häälte-
ga heaks Karulaugu teele las-

teaed-algkooli rajamiseks algatatud 
detailplaneeringu, vaatamata sellele, 
et teadlased on viidanud selles asu-
kohas liiga kõrgele radooni tasemele. 

Miks just Haabneeme?
Opositsioon ei saa aru, miks kooli just 
Haabneeme tahetakse ehitada. Võima-
likke kohti ehitamiseks on teisigi. Re-
formierakondlase Aare Etsi hinnangul 
võiks piirkonnakooli ehitada näiteks 
Randverre, kus on olemas vallale kuu-
luv maa, detailplaneering ja ehituspro-
jekt. „Haabneemes läheb ainuüksi las-
teaed-algkooli ehituseks vajaminev 4-5 
hektarit maad maksma rohkem kui 40 
miljonit krooni,” rääkis Ets. 

Kusjuures on teada, et kuigi lepin-
gus on vallale jäetud väljaostuõigus, 
ei ole Viimsi vallal täna ega homme 
selleks finantssuutlikkust. Mis oma-
korda tähendab, et kõik järgmised 
võimalikud koolid-lasteaiad jäävad-
ki ehitamata, või vähemasti lükku-
vad kuhugi väga ebamäärasesse tu-
levikku. Viimsis on aga puudu lige-
male tuhat lasteaia- ja samapalju koo-
likohti.

2000 elanikuga Randvere on Ees-
ti suurim küla. Kooli saaksid kasuta-
da ka naaberkülade Metsakasti, Tamm-
neeme ja Muuga lapsed.

Randvere algkooli väljaehitamine 
võiks esialgsetel hinnangutel maksma 
minna umbes 60-70 miljonit, mis kõr-
vutatuna Viimsi vallajuhtide praeguse, 
Karulaugu kooli rentimise plaaniga, võr-
dub ainult paari aasta üürimaksega.

Karulaugu kooli hoone omanikuks 
saaks OÜ Karulaugu Kinnisvara, mis 
on AS E.L.L. kinnisvara tütarettevõ-

te. Vald sõlmis kinnisvarafirmaga hoo-
ne kasutuseks pikaajalise üürilepin-
gu koos väljaostuõigusega.

Randverre koolihoone ehitamise 
korral võiks vald või tema halduset-
tevõte Viimsi Haldus saada maja 
omanikuks.

Laste ohutus peamine
Peamine, mis Haabneeme puhul prob-
leemiks, on siiski radioaktiivse radoo-
ni kõrge tase. Aare Etsi hinnangul ei 
ole kasutusele võetud kõiki riske maan-
davaid abinõusid ning volikogu istun-
gil ei lastud tekkida vajalikul diskus-
sioonil. Opositsioon oli istungile kut-
sunud akadeemik Jüri Martini, kes 
seal aga sõna ei saanudki.

Vallavanem lükkas väited radoo-
niohu kohta ümber sõnadega, et piir-

konnas on selle kohta läbi viidud ne-
li uuringut, millest kaks käesoleval 
aastal. Etsi hinnangul peaks nii tõsist 
asja uurima pikema aja jooksul. 

Bioloogiadoktor Jüri Martin rää-
kis ajakirjandusele, et kuna radooni-
tasemel on sesoonne dünaamika, siis 
ei piisa uuringute tegemiseks kahest 
päevast, vaid teste tuleks teha aasta 
jooksul märksa sagedamini.

Ta lisas, et kuigi uuringutest sel-
gunud radoonitase ei ületanud nor-
me, ei jäänud see ka palju alla. Mar-
tini sõnul põhjustab radioaktiivne ra-
doon ennekõike kopsuvähki. „Kõik, 
kes asjast midagi teavad, leiavad, et 
tegu on riskifaktoriga. Tervisekaitse 
ei soovita sinna lasteasutust rajada, 
aga eks see on otsustajate südame-
tunnistuse asi,“ lisas Martin. IETI

Aare Ets näitab maa-ala Randvere külas, kuhu Reformierakond soovib rajada haridusasutust.

Peamine, mis Haabneeme 
puhul probleemiks, on 
siiski radioaktiivse radooni 
kõrge tase.

Neeme küla vajab uut lasteaed-algkooli
Neeme küla on üks kiiremini are-
nevaid piirkondi Jõelähtme vallas 
ning seetõttu kasvab järjest vaja-
dus uute lasteaiakohtade järgi. 

Siin hoones hakkab tegutsema Neeme lasteaed.

Küla kiiret arengut kinnitab ka 
rahvastikuregistri statistika, 
nimelt kasvas Neeme küla re-

gistreeritud elanike arv 2007. aas-
tal enim valla asulatest ja küladest. 
Statistika näitab, et juurdekasv tuleb 
just kuni 4-aastaste ja 35-40-aastas-
te vanusegrupist. 

Praegu vaid üks rühm
Neeme külla kolimisel on üheks mo-
tivaatoriks lasteaia ja algkooli olemas-
olu, samas on need kaks asutust sel-
gelt oma ruumidest ja vajadustest 
välja kasvanud. Neeme lasteias on 
hetkel üks rühm, kus käib 18 last, sel-
lel aastal jäi mitu last juba kohata, li-
saks on ette teada, et järgmisel aas-
tal jääb ukse taha juba pea terve tei-
se rühma jagu lapsi ning trend on sel-
gelt süvenemas. Kuid sellega ei ole 
Neeme lasteia mured kaugeltki otsas. 
Lasteaed asub algselt eramajaks ehi-
tatud hoones, mis ei oma tehniliselt 

foto: MaRtin Mileiko
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foto: andRus uMBoJa 

seisukorralt ega ruumiprogrammilt 
ei sobi lasteaiaks. Sellel seisukohal on 
ka tervisekaitse ja päästeamet. Las-
teia tegevust on lubatud jätkata seal 
vaid seetõttu, et muid alternatiive ei 
ole olnud ja vallavõim on läbi aega-
de kinnitanud: lasteaiale leitakse uued 
ruumid.

Mure lahenemas
Õnneks on nüüd vähemalt lootus 
probleemi lahenemiseks täiesti ma-
teriaalsel kujul olemas. Aastaküm-

neid on Neemel asunud piirivalve 
koertekool, mis nüüd on kolinud Mu-
rastesse. Kinnistul on olemas laste-
aia rajamiseks sobilikud ruumid ning 
infrastruktuur. Seda objekti on pik-
ki aastaid lasteaiaprobleemi pääste-
rõngana näinud nii külarahvas kui 
ka vallavalitsus. Kui varasemalt pi-
das siseministeerium vajalikuks koer-
tekooli kinnistu võõrandada, siis 2007. 
aasta kevadel jää murdus ning nõus-
tuti objekti üleandmisega vallale. 
2008. aasta veebruaris otsustas Va-

Andrus Umboja, 
Jõelähtme 
vallavanem  
2006-2007
Vallavalitsus on küla-
rahvale lubanud, et 
neeme lasteaed avab uues asuko-
has uksed 2009. aasta septembris. 
Jälgides aga vallavõimu asjaajamise 
kiirust ning prioriteete ei paista uut 
lasteaeda ega algkooli neemel veel 
kusagilt. olulise tingimusena sätestas 
Vabariigi Valitsus vallale kohustuse 
võtta kolme aasta jooksul kinnistu ka 
sihtotstarbeliselt kasutusse, vastasel 
korral võetakse see riigile tagasi. se-
da tingimust saab külarahvas võtta 
kui tähtaega, mis on lasteaia rajamise 
punaseks ajajooneks. Praegune tem-
po aga ei rahulda muidugi neid noori 
emasid ega pisipõnne, kes lubadus-
test hoolimata taas lasteaiarühma 
ukse taha jäävad.

Kommentaar

bariigi Valitsus anda Jõelähtme val-
lale seal 50 aastaks hoonestusõigu-
se, eesmärgil rajada kinnistule laste-
aed-algkool. IETI
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Jürgen Ligi: 
inimestel 
tuleb mõelda 
koolitusele
terve suve poliitikuid töös hoid-
nud järgmise aasta riigieelarve eel-
nõu on jõudnud Riigikogusse. Pea-
minister andrus ansip märkis eel-
arvet Riigikogule üle andes, et te-
gemist on läbi aegade kõige avali-
kumalt koostatud eelarvega. Mida 
eelarve kaasa toob ja millist aren-
gut majanduselt oodata, küsisime 
parlamendi rahanduskomisjoni 
esimehelt Jürgen ligilt.

Kuidas hinnata parlamenti jõud-
nud riigieelarve eelnõu? Kui tõe-
näoline on, et see muutub me-
netlemise käigus?
ei saa kahjuks öelda „kõik hea” ega 
ka mitte „lõpp hea”. tegu on karmi 
kokkuhoiuga, mille põhjused on 
majanduslanguses, ja mitte kõik 
kokkulepped ei rahulda. Parteiliste 
huvide tõttu jäeti tegemata mõni 
suur ja suhteliselt valutu samm, sa-
mas tehakse hulk väikesi ja valusaid.

Me ei saa olla optimistid ka tulu-
de laekumise osas, sest majandus-
keskkond halveneb kiiremini kui on 
eelarveprotsessi tempo. Mina kar-
dan, et jääme puudujääki. siiski on 
püüd tasakaalus eelarvet esitada kii-
duväärne, samuti see, et halval ajal 
ei mindud maksude tõstmise teed. 
kahetsusväärselt peatati tulumaksu 
alanemine, mis majanduse seisuko-
halt ei ole hea. kuid pensionid tõu-
sevad ja vanemahüvitise kaitsesime 
ka ära. Riigikogus ma suurteks muu-
tusteks ruumi ei näe.

Paljud eelarve ettevalmistamise 
ajal meedias kõlanud võimalikud 
kärped ja maksutõusud jäid ole-
mata. Kui suur on võimalus, et 
järgmisel aastal eelarvet veelgi 
kärpida tuleb?
need toimumatajäämised ei ker-
genda eelarve olukorda. koalit-
sioonikaaslastele otsa vaadates 
võib arvata, et uuteks kärbeteks ei 
jätku hingejõudu. tegelikult oleks 
tarvis selleks ka mõnd seadust 
muuta, millest kiivalt hoiduti.

Maailma majanduses valitseb ra-
hutus ja mure. Kuidas see mõju-
tab Eestit ja mida oleks inimestel 
praegu tulevikku kavandades 
kõige mõistlikum teha?
Väikese majandusena vajame me 
rohkem väliskaubandust kui suu-
red, samuti oleme sõltuvad välis-
kapitalist. Viimastel aastatel on kii-
resti kasvanud eraisikute ja firma-
de laenud, mis pärinevad olulises 
osas välispankadest. laenukriis ja 
üldine usaldamatus teeb meid vä-
ga haavatavaks, maailma finants-
kriis jõuab varem või hiljem reaal-
majandusse. selle kõige vastu on 
üksikisik jõuetu, samas on tema 
võimuses vältida finantsriske, olla 
tarbimises säästlik ning eelkõige 
näha vaeva töökoha nimel. kind-
lasti hakkab eestlane senisest roh-
kem koolitusele mõtlema, riik ja 
uus töölepingu seadus pakuvad 
selleks ka lisavõimalusi.

Pensionitõus jätkub kavanda-
tud tempos. Valitsus on kok-
ku leppinud, et aastaks 2011 

pensionid kahekordistuvad.

Vanemahüvitis 
Vanemahüvitise maksmise alused on 
kõik samad mis sellel aastal ehk reeg-
leid ei muudetud. Seega uuel aastal 
on endiselt lapsevanemal võimalik 
kodus olla 575 päeva. Järgmisest aas-
tast tõuseb vanemahüvitis nii nende 
jaoks, kes hakkavad saama hüvitist 
alampalga määras, kui ka neile, kes 
hakkavad saama hüvitist maksimum-
määras. Kõige rohkem on hüvitise 
saajate hulgas neid, kes saavad hüvi-
tist oma varasema palga suuruses – 
neid on 55% hüvitise saajatest. 

Kui vanem ei käinud tööl, määra-
takse neile 2008. aastal hüvitist 3600 
krooni, järgmisel aastal 4350 krooni. 
Kui vanem käis tööl, aga keskmine 
palk oli alampalgast väiksem, saavad 
nad hüvitist alampalga määras – 2008. 
aastal 4350 krooni. 2009. aasta alam-
palk ei ole veel teada (alampalga le-
pivad kokku tööandjad ja AÜ ning 
kinnitab valitsus).

Maksimaalne hüvitise suurus 2009. 
aastal on ühe kalendrikuu tulu kol-
mekordne suurus ehk 30 729 krooni. 
Tänavu on maksimaalne vanemahü-
vitise suurus 25 209 krooni. Maksi-
mummääras hüvitise saajaid on sel 
aastal juulikuu seisuga 4,9%.

Isapuhkus 
Üks toetus, millest tuli eelarve me-
netlemisel loobuda, on tasuline isa-
puhkus pärast lapse sündi. Selle aas-
ta 31. augusti seisuga on tasulist isa-
puhkust kasutanud 4078 meest. Isa-

Eelarvekärped ei tule 
nõrgemate arvelt

Oktoobri teisel nädalal 
Eestis viibinud Euroopa 
Komisjoni asepresidendi 
Siim Kallase hinnangul on 
olukord maailma rahatur-
gudel keeruline ja palju vä-
hem ettearvatav, kui veel 
aasta tagasi. 

Kallase sõnul on praegu kee-
ruline arvata või ennusta-
da, mis edasi saab. Küsimus, 

mida teha ja kuidas kujunenud olu-
korrast välja tulla, on oluline nii fi-
nantsinstitutsioonide kui Euroo-
pa Liidu ja kogu maailma jaoks. Tei-
ne küsimus on, miks kõik läks nii. 

Kolmas küsimus aga, mis saab eda-
si, kui olukord ka rahuneb. Ees on 
kindlasti nii oma olemuselt kui ula-
tuselt pretsedendituid kohtuasju.

„Üheks nii tõsise kriisi tekkimise 
põhjuseks on asjaolu, et rahaturul on 
täiesti arusaamatuid kombineeritud 
finantsinstrumente,“ lausus Siim Kal-
las meenutades, et Euroopa Komis-
jon tegi juba 2004. aastal ettepane-
kuid rahaturu ja pankade tegevuse 
läbipaistvust suurendada, kuid nen-
de menetlemine takerdus. Pangainst-
rumentide auditeerimine ja kontroll 
on ja jääb lähiajal kogu maailma ma-
janduse ja rahanduse tuleviku jaoks 
äärmiselt oluliseks teemaks.

„Pank peab teenima oma kasumi 
reaalsest majandusest, mitte spekulee-

rimisega,“ meenutas Kallas ühe Rot-
hschilde pangandusdünastiale aluse-
panija öeldud sõnu. Kuidas kõikuma-
löönud usaldust taastada, on maailma 
majanduse jaoks hetkel põhiküsimus, 
millele vastust ei tea keegi.

„Praegu tunneme omal nahal, kui 
hea on see, et Euroopa Liit on olemas 
ja Eesti sinna kuulub. See tagab mei-
le stabiilsuse,“ sõnas omal ajal pea-
ministrina liitumisläbirääkimised lõ-

pule viinud Kallas, selgitades Eesti 
ning pankrotiohtu sattunud Islandi 
rahanduspoliitilisi erinevusi.

Võrreldes 1929. aasta kriisiga on 
valitsuste ja keskpankade tegevus 
Siim Kallase arvamusel  siiski olnud 
otsustav, kiire ja jõuline. „Euroopa 
Liidu riigid vajavad aga selgemat ja 
koordineeritumat ühistegevust. Vaja 
on raamatupidamisoperatsioonide 
kajastuse ümbervaatamist ja piiri-
ülest pangajärelevalvet,“ loetles Kal-
las euroliidu rahanduse suunajate 
väljakutseid lisades, et maailma ma-
janduses võib ees seista suur ümber-
jagamine nende kasuks, kellel on 
praegu vaba raha, ja täpset tulevikku 
ei prognoosi hetkel keegi.

Peep Lillemägi

Jana Mae hinnangul on mõ-
ned aastad tagasi kehtima ha-
kanud vanemahüvitis kindlasti 

üks põhjuseid, miks Eesti peredesse 
viimastel aastatel ühe enam teisi ja 
kolmandaid lapsi sünnib.

„Saan vanemahüvitise kohta öel-
da küll vaid positiivseid sõnu. Esi-
meste laste sünni ajal seda ei olnud 
ja vahe võrreldes varasemaga on ko-
he selgesti tuntav,“ rääkis Jana Mae 
Teatajale.

„Ei pea nüüd küsima raha mehe 

käest, varasema palga saamine sisu-
liselt jätkub ja pere majandamine on 
kohe hoopis teistmoodi ja lihtsam.“

Jana avaldas arvamust, et vane-
mahüvitise maksmise põhimõtted 
on väga õigesti paika pandud ja hü-
vitis ei tohiks muutuda kõikidele ja-
gatavaks sotsiaaltoetuseks, vaid peaks 
arvestama varasema palgaga. „Ini-
mesed, kes saavad vanemahüvitist 
rohkem, on ühiskonnale ka rohkem 
andnud. On igati õiglane, kui ema 
selle aja eest, mis ta lapsega kodus 

on, varasemat palka edasi saab,“ arut-
leb ta.

Otepääl on aga sellel aastal sündi-
nud nii palju lapsi, et Ralfile lasteaia-
koha saamiseks tehti avaldus igaks 
juhuks juba ära. „Hetkeks, mil ema-
palk lõpeb, peaks lasteaiakoht kind-
lasti olemas olema, et ema saaks töö-
le tagasi minna,“ lausus Otepää suu-
samuuseumi juhatajana töötanud Ja-
na Mae kinnitades, et ka riigi ja oma-
valitsuste koostöökava uute lasteaia-
kohtade ehitamiseks on üks hea asi, 
mis elluviimisel Eesti rahva püsimi-
sele kindlasti hästi mõjub.

Peep Lillemägi

Tippsuusataja Jaak Mae ja tema abikaasa Jana Mae peres kasvab 
kolm last. Tütardele Isabelile (9) ja Laurenile (6) sündis maikuus 
vend Ralf.

Jana Mae: vanemahüvitis on üks hea asi

dele jääb tasustamata puhkuse saa-
mise võimalus. Sotsiaalministeerium 
lähtus kärpeid tehes sellest, et ei to-

hi kannatada kõige haavatavamad 
ühiskonna liikmed. Kokkuhoid ei puu-
duta pensione, laste ja puuetega ini-
meste hoolekannet ega kiirabi. Pea-
aegu täies mahus on säilinud ka pe-
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Siim Kallas: rahaturud 
vajavad usalduse taastamist

retoetuste pakett. Kui riigil avaneb 
tulevikus võimalus tasulist isapuh-
kust taastada, siis seda kindlasti ka 
tehakse. 

Peretoetused 
Peretoetuste maht on 2009. aastal 3,8 
miljardit krooni, millest vanemahü-
vitis moodustab 2,2 miljardit ja pere-
toetused 1,6 miljardit. Peretoetustes 
on tehtud 2009. aastal järgmised muu-
datused:

2009. aasta riigieelarve eelnõu  ko-
gumahuks on 98,7 miljardit krooni. 
Sotsiaalministeeriumi valitsemisala 
eelarve aastaks 2009 on 43 159 353 

foto: PeeP lilleMäGi

Kuum teema

Siim Kallase sõnul on valitsused ja keskpangad finantskriisile kiirelt ja otsustavalt reageerinud.
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Mati Raidma: 
kaitseväe kontin-
gendi piirmäära 
Afganistanis peab 
suurendama
Riigikogu on arutamas eesti kaitse-
väe isikkoosseisu suurendamist ja 
nende kasutamise tähtaja pikenda-
mist eesti riigi rahvusvaheliste ko-
hustuste täitmisel rahvusvahelisel ra-
hutagamismissioonil afganistanis. 

Praegune kuni 2008. aasta lõpu-
ni kehtiv Riigikogu mandaat näeb 
ette kaitseväe kasutamise afganis-
tanis kuni 150 kaitseväelasega. 
uue eelnõu jõustudes suureneks 
operatsioonis osalevate kaitseväe-
laste ülempiir 170 kaitseväelaseni. 

Parlamendi riigikaitsekomisjoni 
esimehe Mati Raidma sõnul tuleneb 
piirmäära suurendamine eesti kon-
tingendile uute võimete lisamise va-
jadustest. seda näiteks vajadusest 
tõhustada isikkoosseisu võimekust 
likvideerida improviseeritud lõhke-
seadeldisi. samuti antakse kontin-
gendi rotatsiooni ajaks luba afga-
nistanis asuvate eesti kaitseväelaste 
arvu ülempiiri kahekordistada.

„operatsioonil osalevate eesti 
kaitseväelaste rotatsioon toimub 
kahel korral aastas. kuna eesti 
kompaniil on oma vastutusala, mi-
da ei saa tühjaks jätta, tehakse va-
hetus operatsioonialas, mitte ees-
tis. see võimaldab ka saabuval ük-
susel vastutusala sujuvalt üle võtta 
ja lahkuval üksusel edasi anda 
omandatud teadmisi vastutusala ja 
vastase kohta,’’ selgitas Raidma. 

„Pidev operatsioonialas kohal-
olek on otseselt seotud afganista-
nis teenivate kaitseväelaste turvali-
susega,” märkis riigikaitsekomisjo-
ni esimees.

Toomas Viks

Reformierakond: 
opositsioon 
peaks segaduse 
külvamise asemel 
sisulist tööd 
tegema
Reformierakonna fraktsiooni esi-
mees keit Pentus hindab vastutus-
tundetuks opositsiooni ettepanekut 
2009. aasta riigieelarve menetlu-
sest välja hääletada. 

„selle asemel, et mängida poliiti-
lisi mänge ja itsitada nurga taga 
pihku öeldes, et mida halvem valit-
susliidule, seda parem opositsioo-
niparteidele, tuleks opositsioonil 
näidata, et nad on suutelised ka si-
suliseks tööks,” selgitas Pentus.

„Riiklikult tähtsa küsimusena Re-
formierakonna fraktsiooni algata-
tud ja majanduskomisjoni veetud 
eesti ettevõtluskeskkonna olukorra 
ja tuleviku arutelul on suurepärane 
võimalus kõigile tulla oma ideede 
ja ettepanekutega välja, et mis siis 
ikkagi on see, mis meid praegusest  
majandusolukorrast üle aitab,” lisas 
parlamendis suurimat fraktsiooni 
juhtiv Pentus.

Toomas Viks

Riigieelarve koostamisel 
tehti hulganisti kärpeid. 
Teataja saab kinnitada, 
et hoolimata meedias levi-
tatud hirmujuttudest on 
pensionäride ja perede 
toetamiseks raha olemas.

Jana Mae hinnangul sünnib just 
tänu vanemahüvitisele peredesse 
järjest enam teine ja kolmaski laps.

439 krooni. Kogu riigieelarvest moo-
dustab see pea 44%. 98% kogu sot-
siaalministeeriumi valitsemisala eel-
arvest on kaetud seadustega (ehk eri-
nevate toetustega). Vastavalt sellele 
kasvavad pensionid, ravikindlustus, 
makstakse sotsiaaltoetusi. 

2009. aasta kasv on seotud eelkõi-
ge sotsiaalmaksu laekumisega (pen-
sionid ja ravikindlustus). Ministee-
riumi valitsemisala eelarvest läheb 
ligi 21 miljardit ehk 48% pensioniteks 
ning ligi 14 miljardit ehk 32% ravi-
kindlustuseks. 

Kätlin Atonen

Reformierakonna juhatus 
kutsus kokku töörühma, 
mille ülesandeks on Euroopa 
Parlamendi valimisplatvormi 
koostamine.

Töörühma hakkab juhtima 
oma kandideerimisest juba 
avalikult teatanud Riigiko-

gu aseesimees ja Euroopa Liberaa-
lide, Demokraatide ja Reformipartei 
(ELDR) asepresident Kristiina Oju-
land. Töörühma on kaasatud Refor-
mierakonna välispoliitika asjatund-
jad ja Euroopa poliitika huvilised.

Töörühma on kaasatud  Reformi-

Reformierakond plaanib europarlamendi valimiste võitu
erakonna välispoliitika asjatundjad ja 
Euroopa poliitika huvilised Urmas Paet, 
Andrus Umboja, Kalev Kallemets, Taa-
vi Rõivas, Silver Meikar, Hannes Astok, 
Joel Hirv, Raivo Järvi, Urmas Klaas, Ivi 
Eenmaa, Igor Gräzin, Aarne Veedla, 
Airis Meier ja Paul-Eerik Rummo. Töö-
rühma koostatav Reformierakonna 
Euroopa Parlamendi valimisplatvorm 
antakse erakonna juhatusele üle 15. 
märtsil 2009. 

Reformierakond pooldab Euroo-
pa Parlamendi valimistel suletud ni-
mekirju ehk praegu kehtiva korra säi-
litamist. Suletud kandidaatide nime-
kiri teeb valimissüsteemi lihtsamaks, 

sest valijal ei ole vaja kaaluda sama-
aegselt kandidaadile ning erakonna-
le antud hääle koosmõju. Samuti on 
Euroopa Parlamenti valitava kandi-
daadi poliitiline vastutus valijate, rii-
gi ja erakonna ees suletud nimekir-
jade puhul suurem. 

Reformierakonna valimisnimekiri 
selgub erakonnasisesel hääletusel järg-
mise aasta alguses. Valimised Euroo-
pa Parlamenti toimuvad 7. juunil 2009, 
kui tehake valik erakondade nimekir-
jade vahel. Reformierakonna eesmär-
giks on valimised võita ja saada Eesti 
kuuest kohast kolm. 

Silver Pukk

Kokkuhoid ei puuduta 
pensione, laste ja puuetega 
inimeste hoolekannet ega 
kiirabi. 

Perede toetamine jääb valitsuse olulisimaks eelistuseks ka säästuajal.

Europarlamendi hoone Brüsselis 
võõrustab kuut Eesti saadikut.
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Sotsiaalministeerium lähtus kärpeid 
tehes sellest, et ei tohi kannatada kõi-
ge haavatavamad ühiskonna liikmed. 
Kokkuhoid ei puuduta pensione, laste 
ja puuetega inimeste hoolekannet ja 
kiirabi. Peaaegu täies mahus on säili-
nud ka peretoetuste pakett.

Viljatusravi: 
Viljatusravi aluseid muudetud ei ole samas 
Riigieelarves täis rahalist katet ei ole ( sellel 
aasta oli 50 miljonit ) 2009. aastal on hetke 
seisuga 10 miljonit. Lahendusi sellele küsi-
musele alles otsitakse. Võib-olla ikkagi kaob, 
aga võib-olla surume haigekassasse. Töö sel-
le teemaga käib ja seda presenteerida ei ole 
hetkel kasulik.

Praegu tunneme omal 
nahal, kui hea on see, et 
Euroopa Liit on olemas ja 
Eesti sinna kuulub.
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Jürgen Ligi: 
inimestel 
tuleb mõelda 
koolitusele
terve suve poliitikuid töös hoid-
nud järgmise aasta riigieelarve eel-
nõu on jõudnud Riigikogusse. Pea-
minister andrus ansip märkis eel-
arvet Riigikogule üle andes, et te-
gemist on läbi aegade kõige avali-
kumalt koostatud eelarvega. Mida 
eelarve kaasa toob ja millist aren-
gut majanduselt oodata, küsisime 
parlamendi rahanduskomisjoni 
esimehelt Jürgen ligilt.

Kuidas hinnata parlamenti jõud-
nud riigieelarve eelnõu? Kui tõe-
näoline on, et see muutub me-
netlemise käigus?
ei saa kahjuks öelda „kõik hea” ega 
ka mitte „lõpp hea”. tegu on karmi 
kokkuhoiuga, mille põhjused on 
majanduslanguses, ja mitte kõik 
kokkulepped ei rahulda. Parteiliste 
huvide tõttu jäeti tegemata mõni 
suur ja suhteliselt valutu samm, sa-
mas tehakse hulk väikesi ja valusaid.

Me ei saa olla optimistid ka tulu-
de laekumise osas, sest majandus-
keskkond halveneb kiiremini kui on 
eelarveprotsessi tempo. Mina kar-
dan, et jääme puudujääki. siiski on 
püüd tasakaalus eelarvet esitada kii-
duväärne, samuti see, et halval ajal 
ei mindud maksude tõstmise teed. 
kahetsusväärselt peatati tulumaksu 
alanemine, mis majanduse seisuko-
halt ei ole hea. kuid pensionid tõu-
sevad ja vanemahüvitise kaitsesime 
ka ära. Riigikogus ma suurteks muu-
tusteks ruumi ei näe.

Paljud eelarve ettevalmistamise 
ajal meedias kõlanud võimalikud 
kärped ja maksutõusud jäid ole-
mata. Kui suur on võimalus, et 
järgmisel aastal eelarvet veelgi 
kärpida tuleb?
need toimumatajäämised ei ker-
genda eelarve olukorda. koalit-
sioonikaaslastele otsa vaadates 
võib arvata, et uuteks kärbeteks ei 
jätku hingejõudu. tegelikult oleks 
tarvis selleks ka mõnd seadust 
muuta, millest kiivalt hoiduti.

Maailma majanduses valitseb ra-
hutus ja mure. Kuidas see mõju-
tab Eestit ja mida oleks inimestel 
praegu tulevikku kavandades 
kõige mõistlikum teha?
Väikese majandusena vajame me 
rohkem väliskaubandust kui suu-
red, samuti oleme sõltuvad välis-
kapitalist. Viimastel aastatel on kii-
resti kasvanud eraisikute ja firma-
de laenud, mis pärinevad olulises 
osas välispankadest. laenukriis ja 
üldine usaldamatus teeb meid vä-
ga haavatavaks, maailma finants-
kriis jõuab varem või hiljem reaal-
majandusse. selle kõige vastu on 
üksikisik jõuetu, samas on tema 
võimuses vältida finantsriske, olla 
tarbimises säästlik ning eelkõige 
näha vaeva töökoha nimel. kind-
lasti hakkab eestlane senisest roh-
kem koolitusele mõtlema, riik ja 
uus töölepingu seadus pakuvad 
selleks ka lisavõimalusi.

Pensionitõus jätkub kavanda-
tud tempos. Valitsus on kok-
ku leppinud, et aastaks 2011 

pensionid kahekordistuvad.

Vanemahüvitis 
Vanemahüvitise maksmise alused on 
kõik samad mis sellel aastal ehk reeg-
leid ei muudetud. Seega uuel aastal 
on endiselt lapsevanemal võimalik 
kodus olla 575 päeva. Järgmisest aas-
tast tõuseb vanemahüvitis nii nende 
jaoks, kes hakkavad saama hüvitist 
alampalga määras, kui ka neile, kes 
hakkavad saama hüvitist maksimum-
määras. Kõige rohkem on hüvitise 
saajate hulgas neid, kes saavad hüvi-
tist oma varasema palga suuruses – 
neid on 55% hüvitise saajatest. 

Kui vanem ei käinud tööl, määra-
takse neile 2008. aastal hüvitist 3600 
krooni, järgmisel aastal 4350 krooni. 
Kui vanem käis tööl, aga keskmine 
palk oli alampalgast väiksem, saavad 
nad hüvitist alampalga määras – 2008. 
aastal 4350 krooni. 2009. aasta alam-
palk ei ole veel teada (alampalga le-
pivad kokku tööandjad ja AÜ ning 
kinnitab valitsus).

Maksimaalne hüvitise suurus 2009. 
aastal on ühe kalendrikuu tulu kol-
mekordne suurus ehk 30 729 krooni. 
Tänavu on maksimaalne vanemahü-
vitise suurus 25 209 krooni. Maksi-
mummääras hüvitise saajaid on sel 
aastal juulikuu seisuga 4,9%.

Isapuhkus 
Üks toetus, millest tuli eelarve me-
netlemisel loobuda, on tasuline isa-
puhkus pärast lapse sündi. Selle aas-
ta 31. augusti seisuga on tasulist isa-
puhkust kasutanud 4078 meest. Isa-

Eelarvekärped ei tule 
nõrgemate arvelt

Oktoobri teisel nädalal 
Eestis viibinud Euroopa 
Komisjoni asepresidendi 
Siim Kallase hinnangul on 
olukord maailma rahatur-
gudel keeruline ja palju vä-
hem ettearvatav, kui veel 
aasta tagasi. 

Kallase sõnul on praegu kee-
ruline arvata või ennusta-
da, mis edasi saab. Küsimus, 

mida teha ja kuidas kujunenud olu-
korrast välja tulla, on oluline nii fi-
nantsinstitutsioonide kui Euroo-
pa Liidu ja kogu maailma jaoks. Tei-
ne küsimus on, miks kõik läks nii. 

Kolmas küsimus aga, mis saab eda-
si, kui olukord ka rahuneb. Ees on 
kindlasti nii oma olemuselt kui ula-
tuselt pretsedendituid kohtuasju.

„Üheks nii tõsise kriisi tekkimise 
põhjuseks on asjaolu, et rahaturul on 
täiesti arusaamatuid kombineeritud 
finantsinstrumente,“ lausus Siim Kal-
las meenutades, et Euroopa Komis-
jon tegi juba 2004. aastal ettepane-
kuid rahaturu ja pankade tegevuse 
läbipaistvust suurendada, kuid nen-
de menetlemine takerdus. Pangainst-
rumentide auditeerimine ja kontroll 
on ja jääb lähiajal kogu maailma ma-
janduse ja rahanduse tuleviku jaoks 
äärmiselt oluliseks teemaks.

„Pank peab teenima oma kasumi 
reaalsest majandusest, mitte spekulee-

rimisega,“ meenutas Kallas ühe Rot-
hschilde pangandusdünastiale aluse-
panija öeldud sõnu. Kuidas kõikuma-
löönud usaldust taastada, on maailma 
majanduse jaoks hetkel põhiküsimus, 
millele vastust ei tea keegi.

„Praegu tunneme omal nahal, kui 
hea on see, et Euroopa Liit on olemas 
ja Eesti sinna kuulub. See tagab mei-
le stabiilsuse,“ sõnas omal ajal pea-
ministrina liitumisläbirääkimised lõ-

pule viinud Kallas, selgitades Eesti 
ning pankrotiohtu sattunud Islandi 
rahanduspoliitilisi erinevusi.

Võrreldes 1929. aasta kriisiga on 
valitsuste ja keskpankade tegevus 
Siim Kallase arvamusel  siiski olnud 
otsustav, kiire ja jõuline. „Euroopa 
Liidu riigid vajavad aga selgemat ja 
koordineeritumat ühistegevust. Vaja 
on raamatupidamisoperatsioonide 
kajastuse ümbervaatamist ja piiri-
ülest pangajärelevalvet,“ loetles Kal-
las euroliidu rahanduse suunajate 
väljakutseid lisades, et maailma ma-
janduses võib ees seista suur ümber-
jagamine nende kasuks, kellel on 
praegu vaba raha, ja täpset tulevikku 
ei prognoosi hetkel keegi.

Peep Lillemägi

Jana Mae hinnangul on mõ-
ned aastad tagasi kehtima ha-
kanud vanemahüvitis kindlasti 

üks põhjuseid, miks Eesti peredesse 
viimastel aastatel ühe enam teisi ja 
kolmandaid lapsi sünnib.

„Saan vanemahüvitise kohta öel-
da küll vaid positiivseid sõnu. Esi-
meste laste sünni ajal seda ei olnud 
ja vahe võrreldes varasemaga on ko-
he selgesti tuntav,“ rääkis Jana Mae 
Teatajale.

„Ei pea nüüd küsima raha mehe 

käest, varasema palga saamine sisu-
liselt jätkub ja pere majandamine on 
kohe hoopis teistmoodi ja lihtsam.“

Jana avaldas arvamust, et vane-
mahüvitise maksmise põhimõtted 
on väga õigesti paika pandud ja hü-
vitis ei tohiks muutuda kõikidele ja-
gatavaks sotsiaaltoetuseks, vaid peaks 
arvestama varasema palgaga. „Ini-
mesed, kes saavad vanemahüvitist 
rohkem, on ühiskonnale ka rohkem 
andnud. On igati õiglane, kui ema 
selle aja eest, mis ta lapsega kodus 

on, varasemat palka edasi saab,“ arut-
leb ta.

Otepääl on aga sellel aastal sündi-
nud nii palju lapsi, et Ralfile lasteaia-
koha saamiseks tehti avaldus igaks 
juhuks juba ära. „Hetkeks, mil ema-
palk lõpeb, peaks lasteaiakoht kind-
lasti olemas olema, et ema saaks töö-
le tagasi minna,“ lausus Otepää suu-
samuuseumi juhatajana töötanud Ja-
na Mae kinnitades, et ka riigi ja oma-
valitsuste koostöökava uute lasteaia-
kohtade ehitamiseks on üks hea asi, 
mis elluviimisel Eesti rahva püsimi-
sele kindlasti hästi mõjub.

Peep Lillemägi

Tippsuusataja Jaak Mae ja tema abikaasa Jana Mae peres kasvab 
kolm last. Tütardele Isabelile (9) ja Laurenile (6) sündis maikuus 
vend Ralf.

Jana Mae: vanemahüvitis on üks hea asi

dele jääb tasustamata puhkuse saa-
mise võimalus. Sotsiaalministeerium 
lähtus kärpeid tehes sellest, et ei to-

hi kannatada kõige haavatavamad 
ühiskonna liikmed. Kokkuhoid ei puu-
duta pensione, laste ja puuetega ini-
meste hoolekannet ega kiirabi. Pea-
aegu täies mahus on säilinud ka pe-

foto: scanPiX

Siim Kallas: rahaturud 
vajavad usalduse taastamist

retoetuste pakett. Kui riigil avaneb 
tulevikus võimalus tasulist isapuh-
kust taastada, siis seda kindlasti ka 
tehakse. 

Peretoetused 
Peretoetuste maht on 2009. aastal 3,8 
miljardit krooni, millest vanemahü-
vitis moodustab 2,2 miljardit ja pere-
toetused 1,6 miljardit. Peretoetustes 
on tehtud 2009. aastal järgmised muu-
datused:

2009. aasta riigieelarve eelnõu  ko-
gumahuks on 98,7 miljardit krooni. 
Sotsiaalministeeriumi valitsemisala 
eelarve aastaks 2009 on 43 159 353 

foto: PeeP lilleMäGi

Kuum teema

Siim Kallase sõnul on valitsused ja keskpangad finantskriisile kiirelt ja otsustavalt reageerinud.

Lühidalt

Mati Raidma: 
kaitseväe kontin-
gendi piirmäära 
Afganistanis peab 
suurendama
Riigikogu on arutamas eesti kaitse-
väe isikkoosseisu suurendamist ja 
nende kasutamise tähtaja pikenda-
mist eesti riigi rahvusvaheliste ko-
hustuste täitmisel rahvusvahelisel ra-
hutagamismissioonil afganistanis. 

Praegune kuni 2008. aasta lõpu-
ni kehtiv Riigikogu mandaat näeb 
ette kaitseväe kasutamise afganis-
tanis kuni 150 kaitseväelasega. 
uue eelnõu jõustudes suureneks 
operatsioonis osalevate kaitseväe-
laste ülempiir 170 kaitseväelaseni. 

Parlamendi riigikaitsekomisjoni 
esimehe Mati Raidma sõnul tuleneb 
piirmäära suurendamine eesti kon-
tingendile uute võimete lisamise va-
jadustest. seda näiteks vajadusest 
tõhustada isikkoosseisu võimekust 
likvideerida improviseeritud lõhke-
seadeldisi. samuti antakse kontin-
gendi rotatsiooni ajaks luba afga-
nistanis asuvate eesti kaitseväelaste 
arvu ülempiiri kahekordistada.

„operatsioonil osalevate eesti 
kaitseväelaste rotatsioon toimub 
kahel korral aastas. kuna eesti 
kompaniil on oma vastutusala, mi-
da ei saa tühjaks jätta, tehakse va-
hetus operatsioonialas, mitte ees-
tis. see võimaldab ka saabuval ük-
susel vastutusala sujuvalt üle võtta 
ja lahkuval üksusel edasi anda 
omandatud teadmisi vastutusala ja 
vastase kohta,’’ selgitas Raidma. 

„Pidev operatsioonialas kohal-
olek on otseselt seotud afganista-
nis teenivate kaitseväelaste turvali-
susega,” märkis riigikaitsekomisjo-
ni esimees.

Toomas Viks

Reformierakond: 
opositsioon 
peaks segaduse 
külvamise asemel 
sisulist tööd 
tegema
Reformierakonna fraktsiooni esi-
mees keit Pentus hindab vastutus-
tundetuks opositsiooni ettepanekut 
2009. aasta riigieelarve menetlu-
sest välja hääletada. 

„selle asemel, et mängida poliiti-
lisi mänge ja itsitada nurga taga 
pihku öeldes, et mida halvem valit-
susliidule, seda parem opositsioo-
niparteidele, tuleks opositsioonil 
näidata, et nad on suutelised ka si-
suliseks tööks,” selgitas Pentus.

„Riiklikult tähtsa küsimusena Re-
formierakonna fraktsiooni algata-
tud ja majanduskomisjoni veetud 
eesti ettevõtluskeskkonna olukorra 
ja tuleviku arutelul on suurepärane 
võimalus kõigile tulla oma ideede 
ja ettepanekutega välja, et mis siis 
ikkagi on see, mis meid praegusest  
majandusolukorrast üle aitab,” lisas 
parlamendis suurimat fraktsiooni 
juhtiv Pentus.

Toomas Viks

Riigieelarve koostamisel 
tehti hulganisti kärpeid. 
Teataja saab kinnitada, 
et hoolimata meedias levi-
tatud hirmujuttudest on 
pensionäride ja perede 
toetamiseks raha olemas.

Jana Mae hinnangul sünnib just 
tänu vanemahüvitisele peredesse 
järjest enam teine ja kolmaski laps.

439 krooni. Kogu riigieelarvest moo-
dustab see pea 44%. 98% kogu sot-
siaalministeeriumi valitsemisala eel-
arvest on kaetud seadustega (ehk eri-
nevate toetustega). Vastavalt sellele 
kasvavad pensionid, ravikindlustus, 
makstakse sotsiaaltoetusi. 

2009. aasta kasv on seotud eelkõi-
ge sotsiaalmaksu laekumisega (pen-
sionid ja ravikindlustus). Ministee-
riumi valitsemisala eelarvest läheb 
ligi 21 miljardit ehk 48% pensioniteks 
ning ligi 14 miljardit ehk 32% ravi-
kindlustuseks. 

Kätlin Atonen

Reformierakonna juhatus 
kutsus kokku töörühma, 
mille ülesandeks on Euroopa 
Parlamendi valimisplatvormi 
koostamine.

Töörühma hakkab juhtima 
oma kandideerimisest juba 
avalikult teatanud Riigiko-

gu aseesimees ja Euroopa Liberaa-
lide, Demokraatide ja Reformipartei 
(ELDR) asepresident Kristiina Oju-
land. Töörühma on kaasatud Refor-
mierakonna välispoliitika asjatund-
jad ja Euroopa poliitika huvilised.

Töörühma on kaasatud  Reformi-

Reformierakond plaanib europarlamendi valimiste võitu
erakonna välispoliitika asjatundjad ja 
Euroopa poliitika huvilised Urmas Paet, 
Andrus Umboja, Kalev Kallemets, Taa-
vi Rõivas, Silver Meikar, Hannes Astok, 
Joel Hirv, Raivo Järvi, Urmas Klaas, Ivi 
Eenmaa, Igor Gräzin, Aarne Veedla, 
Airis Meier ja Paul-Eerik Rummo. Töö-
rühma koostatav Reformierakonna 
Euroopa Parlamendi valimisplatvorm 
antakse erakonna juhatusele üle 15. 
märtsil 2009. 

Reformierakond pooldab Euroo-
pa Parlamendi valimistel suletud ni-
mekirju ehk praegu kehtiva korra säi-
litamist. Suletud kandidaatide nime-
kiri teeb valimissüsteemi lihtsamaks, 

sest valijal ei ole vaja kaaluda sama-
aegselt kandidaadile ning erakonna-
le antud hääle koosmõju. Samuti on 
Euroopa Parlamenti valitava kandi-
daadi poliitiline vastutus valijate, rii-
gi ja erakonna ees suletud nimekir-
jade puhul suurem. 

Reformierakonna valimisnimekiri 
selgub erakonnasisesel hääletusel järg-
mise aasta alguses. Valimised Euroo-
pa Parlamenti toimuvad 7. juunil 2009, 
kui tehake valik erakondade nimekir-
jade vahel. Reformierakonna eesmär-
giks on valimised võita ja saada Eesti 
kuuest kohast kolm. 

Silver Pukk

Kokkuhoid ei puuduta 
pensione, laste ja puuetega 
inimeste hoolekannet ega 
kiirabi. 

Perede toetamine jääb valitsuse olulisimaks eelistuseks ka säästuajal.

Europarlamendi hoone Brüsselis 
võõrustab kuut Eesti saadikut.

foto: PRessifoto
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Sotsiaalministeerium lähtus kärpeid 
tehes sellest, et ei tohi kannatada kõi-
ge haavatavamad ühiskonna liikmed. 
Kokkuhoid ei puuduta pensione, laste 
ja puuetega inimeste hoolekannet ja 
kiirabi. Peaaegu täies mahus on säili-
nud ka peretoetuste pakett.

Viljatusravi: 
Viljatusravi aluseid muudetud ei ole samas 
Riigieelarves täis rahalist katet ei ole ( sellel 
aasta oli 50 miljonit ) 2009. aastal on hetke 
seisuga 10 miljonit. Lahendusi sellele küsi-
musele alles otsitakse. Võib-olla ikkagi kaob, 
aga võib-olla surume haigekassasse. Töö sel-
le teemaga käib ja seda presenteerida ei ole 
hetkel kasulik.

Praegu tunneme omal 
nahal, kui hea on see, et 
Euroopa Liit on olemas ja 
Eesti sinna kuulub.
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huVitaVat luGeMist

Alu Sotsiaalmaja 
avas uksed
3. oktoobril avati pidulikult alu sot-
siaalmaja, mis 6. oktoobrist alustas 
eluasemeteenuse pakkumist sot-
siaalselt mittetoimetulevatele isiku-
tele. 

sotsiaalmaja rekonstrueerimine 
läks maksma 4 411 600 krooni, 
millest 3 911 600 krooni on Rapla 
valla eelarvest ja 500 000 krooni 
easi hasartmängumaksust regio-
naalsete investeeringutoetuste and-
mise programmist.

Majas paikneb eluasemeteenuse 
osutamiseks 12 tuba, millest neli on 
1-kohalised ja kaheksa 2-kohalised. 
osa hoonest on ehitatud spetsiaal-
selt öömajateenuse pakkumiseks 
kuni kuuele koduta isikule. teenu-
seid osutatakse rahvastikuregistri 
järgi Rapla vallas elavatele elukoha 
kaotanud isikutele. sotsiaalmajas 
kehtib tavapärasest rangem kodu-
kord. Majja on planeeritud ööpäe-
varingne valve. igale isikule koosta-
takse isiklik resotsialiseerimise ja re-
habilitatsiooniplaan, et pöörduda ta-
gasi tavaellu.

alu sotsiaalmaja haldab ja tegevust 
koordineerib Rapla hooldekeskus.

Harjumaa 
muuseumis näitus 
Ursula Põksist
harjumaa Muuseumis on 9. ok-
toobrist kuni 11. jaanuarini 2009 
avatud näitus „kõik algas kodust. 
ursula Pipenberg-Põks“.

ursula Põks (1919-2006) on toi-
metanud ja tõlkinud kirjandusklassi-
kat ning töötanud pikka aega ajale-
he „sirp” toimetajana. tema kui mit-
mekülgse toimetaja ja tõlkija tänu-
väärsest tööst on osa saanud paljud 
kirjandushuvilised nii kodu- kui vä-
lismaal. nii on ta näiteks eno Raua 
„sipsiku” ja mitme „Mirabilia” sarja 
tõlke autor.

näitusel eksponeeritakse ursula 
Põksile ja tema perekonnale läbi  
aegade kuulunud mööblit, esemeid, 
raamatuid, dokumente ja kunstiteo-
seid, mis ta pärandas harjumaa 
Muuseumile.  

näitust täiendab slaidiprogramm 
Bruno héroux 1911. aastal valmi-
nud graafilistest lehtedest tema rei-
sil Venemaale, eestisse ja keilasse.

näituse koostas harjumaa Muu-
seumi peavarahoidja Mall siniveer. 
näituse ja slaidiprogrammi  kujun-
das kätlin Janson.

Vesiroosi Gümnaasium 
saab tuleval aastal korda
Tänavu suvel läbis Rapla 
Vesiroosi Gümnaasium 
uuenduskuuri, mille käigus 
tehti korda neljakorruseli-
se hoone sisu ning vaheta-
ti välja ka mööbel.

„Tegemist oli tegelikult güm-
naasiumi renoveerimistöö-
de teise etapiga,“ selgitas Ve-

siroosi Gümnaasiumi direktori ase-
täitja majandusalal Rain Oksaar. Esi-
mese etapi raames tehti eelmisel aas-
tal korda välisfassaad ning vahetati 
aknad ja katus. Oksaare sõnul algab 
sügisel ka kolmas etapp, mille käi-
gus tehakse korda aula (praegusest 
võimlast) ja praegusest aulast tulevad  
auditooriumid ning ehitatakse juur-
de uued ruumid õpetajatele ja juht-
konnale. Plaanide kohaselt uuenda-
takse ka välisvalgustus.

Õppetöö saab tehtud
Õppetööd renoveerimise kolmas 
etapp väga segada ei tohiks, kuna õp-
pekorpuse neli korrust on õppetööks 
teise etapi käigus renoveeritud. „Pi-
gem häirib kolmas etapp õppetöö 
kõrvalist elu,“ räägib Oksaar. Lapsed 
peavad oma riided jätma ajutisse rii-
dehoidu ja kehalise kasvatuse tunnid 

viiakse läbi korvpallikooli saalis ning 
Octa Centrumis. 

Osaliselt häiris ka teine etapp. Too-
kord viidi näiteks eksamid Huvikes-
kusesse ja Ühisgümnaasiumisse. Sa-
muti tehti lühendatud tunde, et töö-
mehed saaksid õhtul majas tööd te-
ha. Töö käis ka nädalavahetustel.

Kooli täielikult korda tegemine lä-
heb maksma 65-70 miljonit krooni. 
Esimene etapp maksis 18 miljonit, 
teine 34 miljonit. See sisaldas ka ko-
gu sisustuse soetamist, kaasa arva-
tud sööklat ja tüdrukute ning poiste 

tööõpetuse klasse. Kolmas etapp lä-
heb maksma hinnanguliselt 20 mil-
jonit krooni ja ka see sisaldab sisus-
tust. Peaaegu kogu osa finantseerib 
Rapla vald.

Oksaare sõnul võeti, mis võimalik 
vanast sisustusest ka uuesti kasutu-
sele, näiteks raamatukoguriiulid, tahv-
lid, koolitoolid-lauad. Osa sisustu-
sest, mis oli võimalik kasutusele võt-
ta uuesti, said endale ka teised valla 

allasutused. 
Rapla Vesiroosi Gümnaasiumi hoo-

ne on ehitatud 1988. aastal. „Midagi 
vaatamisväärset enam säilinud ei ol-
nud,“ sõnab Oksaar. Ehituse kvaliteet 
oli tol ajal nii vilets ning kuuldavasti teh-
ti lõppviimistlus sotstöö korras võima-
likult kiiresti ja võimalikult odavalt.

Vesiroosi Gümnaasiumis õpib 550 
last. Tänavu tuli esimesse klassi 40 
last. „Laste arvu vähenemist pole küll 
koolis ette näha,“ sõnab Oksaar.

Rapla vajab õpilaskodu 
Rapla teises gümnaasiumis Ühisgüm-
naasiumis lõppesid renoveerimis- ja 
juurdeehitustööd kaks aastat tagasi. 
Seal koolis õpib ligikaudu 700 last.

Ühisgümnaasiumi arendusjuhi Ja-
kob Kuke sõnul on nende järgmiseks 
suuremaks projektiks õpilaskodu. „Prae-
gune õpilaskodu on väga kehvas sei-
sus. Elamistingimused ei vasta kaas-
aegsetele nõuetele,“ kinnitab Kukk. 

Kuigi praegune õpilaskodu asub 
Ühisgümnaasiumi territooriumil, on 
see vajalik mõlemale koolile. „Me ole-
me vallale oma ettepanekud teinud, 
kõik sõltub nüüd valla rahalistest või-
malustest. Aga paari aasta jooksul peab 
asi lahendatud saama,“ sõnas Kukk. 

Tema hinnangul tuleks ehitada 
uus hoone, sest vana renoveerimine 

Rapla Vesiroosi gümnaasium uueneb.

Praegune õpilaskodu on 
väga kehvas seisus. Elamis-
tingimused ei vasta kaas-
aegsetele nõuetele.

Kadarbiku talu plaanib piiritusetootmist
Kadarbiku talus hakkab lisaks 
populaarsetele mahladele ning 
smuutidele peagi valmima ka 
etanoolpiiritus.

Köögiviljakasvatajana edukas olnud Ville Pak soovib tootmist laiendada.

Talus, mis tegeleb köögiviljade 
kasvatamisega 180 hektaril, on 
käes muudatuste aeg. Nimelt 

plaanitakse olemasolevale hoone-
le rajada juurdeehitus, kus hakatak-
se tootma bioetanooli. Kuigi piiritust 
valmistatakse kõige enam teraviljast, 
saavad Ääsmäel, kus valmivad Kadar-
biku mahlad, tooraineks olema suhk-
rupeet ning mahlapressijäätmed.

Kadarbiku talu tootmisjuhi Ville 
Paki sõnul on tegemist vägagi loomu-

liku sammuga, kuna mahlapressimi-
se käigus tekib tahes-tahtmata suur 
hulk jäätmeid, mida saaks edukalt 
kasutada piirituse valmistamiseks.

Kui ettevõtmisega seonduvad for-
maalsused on täidetud, ei tohiks minna 
kuigi kaua, et etanoolpiiritust tootma 
saaks hakata. „Tegemist pole millegi uud-
se ega keerulisega,” arvab Ville ning li-
sab naljatledes, et kunagi toodeti Eesti-
maal pea iga talu juures piiritust.

Palju ettevõtmine maksma läheb, 
ei taha Pak avaldada. „Loodame, et 
pangalt siiski laenu võtma ei pea, kuid 
ka see pole välistatud,” sõnab Ville 
ning lisab, et selles küsimuses jõutak-
se selgusele kuu jooksul. IETI

foto: eRakoGu

foto: JuuliJa RÜsse

seab oma piirid.
Kuke sõnul elab sel õppeaastal õpi-

laskodus 39 last. Soovijaid oleks kind-
lasti rohkem.

Õpilaskodu on mõeldud eeskätt 
kaugemate valdade lastele, kes taha-
vad linnas koolis käia ja kust bussiga 
linnaskäimine on väga vaevarikas või 
suisa võimatu. IETI

Rapla Ühisgümnaa-
sium sõlmis suvel 
koostöölepingu tal-
linna tehnikaülikoo-
liga. lepingu ees-
märgiks on  
Rapla laste hul-
gas propageeri-
da reaalaineid ja 
seeläbi õpingute jätkamist tallinna 
tehnikaülikoolis. 

lepingu kohaselt plaanitakse õpi-
lastele korraldada huvitavaid ja po-
pulaarteaduslikke loenguid. samuti 
ka õpetajatele ja õpilastele korralda-
da koolitusi. „laiem eesmärk on, et 
eesti saaks rohkem insenere, kellest 
meie ettevõtluses puudust on,“ sõ-
nab Jakob kukk.

Ühisgümnaasium teeb 
koostööd TTÜga
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Päästeteenistusele 
üle antud viiest 
autost kaks tulid 
Raplamaale
oktoobri alguses anti päästeteenis-
tusele üle viis uut põhiautot ja neli 
keemiahaagist. Rapla maakonna 
päästekomandodest said uue auto 
Märjamaa ja kohila.

eelmisel aastal päästeameti ja lii-
singufirma Rentacar vahel sõlmitud 
hankelepingu raames tarnitakse 
eestisse kuus päästeteenistuse põ-
hiautot. lepingu kogumaksumus on 
ligi 26 miljonit krooni. lisaks Märja-
maa ja kohila komandole saavad 
uue põhiauto endale türi, iisaku ja 
otepää päästekomando. Pääste-
autod on ehitatud Poola firmas 
Wawrzaszek special Vehicles engi-
neering alusautole Man.

kokku on päästeteenistusel 86 
nüüdisaegset põhiautot ja sellega 
on langenud ka päästekomandode 
tehnikapargi statistiline vanus.

Viis Wawrzaszeki autotehase kee-
miahaagist anti päästekomandode 
kasutusse Pärnus, tartus ja tallin-
nas, ühe haagise saab Väike-Maarja 
päästekool. keemiapäästehaagised 
on ette nähtud keemiapääste ko-
mandode varustuse transportimi-
seks sündmuskohale, haagiste mak-
sumus on ligi 3,3 miljonit krooni.

Rapla päästeosakonna juhataja 
Raul aarma sõnul on tegu ajaloolise 
hetkega – mitte kunagi enne ei ole 
Rapla maakond saanud uhiuut 
päästeautot. nüüd on neid suisa 
kaks. ka mõlema komando eelmi-
sed päästeautod olid täiesti nüüdis-
aegsed ja need lähevad edasi teeni-
ma teistesse komandodesse. Märja-
maa päästeauto läheb häädemees-
te komandole ja kohila oma koeru 
meestele.

Otsitakse 
ühisüritusi
harjumaa omavalitsuste liit (hol) 
ja harju maavalitsus kuulutasid välja 
holi poolt finantseeritavate maa-
kondlike kultuuri- ja noorsooalaste 
ühisürituste ning kunsti- ja muusi-
kaürituste läbiviimise projektikon-
kursi 2009. aastaks. Projektide esi-
tamise tähtaeg on 1. november. sa-
maks kuupäevaks oodatakse ka 
professionaalse kunsti- ja muusika-
ürituste projektitaotlusi.

Projektikonkursi eesmärk on toe-
tada maakondlike kultuuri- ja noor-
soo valdkonna ühisürituste läbivii-
mist harjumaal.

Meelis 
Välis

Meelis Välis: loomingut täis mees
Reformierakonna Vigala piir-
konnaorganisatsiooni juhataja 
Meelis Välis on mitmekülgne 
mees, lisaks koolidirektori ame-
tile osaleb ta aktiivselt ka koha-
likus poliitikas, laulab ja näitleb.

Igapäevaselt töötab Meelis Vä-
lis Kullamaa Keskkooli direkto-
ri ja keemiaõpetajana. „Töö las-

tega ja pedagoogidega ei ole kõige 
kergem, kuid minu jaoks siiski kõige 
õigem. Seda tööd olen tahtnud teha 
juba lapsepõlvest alates,“ räägib Vä-
lis. „Nõuab küll palju energiat, kuid 
pakub ka uskumatult palju rõõmu. 
Mis saab olla paremat koolilõpetaja 
tänusõnadest?“

Õpetajaamet on 
loominguline
Koolijuhi ja õpetaja ametit peab mees 
loominguliseks, sest rutiini ei teki ku-
nagi. Igal aastal astuvad kooliuksest 

sisse uued õpilased ning töö nendega 
on alati teistmoodi kui eelmistega. 
„Õpetaja näeb oma õpilaste arengut, 
nende kujunemist isiksusteks ning tun-
neb nende tänulikkust,“ räägib Välis.

Õpetajana on Välis ka üks Vigala 
õpetajate showtrupi looja. Tegemist 
on Vigalas elavate õpetajate näite-
trupiga, mis tegutseb aastast 1991. 
„Alguse sai see Vigala Põllutöökoo-
lis, kus me esinesime õpilasüritu-
sel omaloodud kavaga „Pedagoogi-
line tsirkus”. Selline naljate-
gemine on meid sidunud 
siiani, kuigi me ei tööta 
enam ühes koolis,“ sõ-
nab Välis. Trupp on 
osalenud kõigil 11 
Viljandis toimu-
nud üleriigilisel 
õpetajate teatrifes-
tivalil, naerutanud 
rahvast paljudel pi-
dudel ja üritustel. 
„Trupp on kaheksaliik-

meline ning olen selle juures olnud 
algusest saadik. Läbi aastate on aga 
kollektiivi töös osalenud üle 30 peda-
googi,“ selgitab Välis.

Alates 2001. aastast laulab Välis ka 
Vigala meeskvintetis. „Proovi teeme 

kord nädalas ning seltskond 
on päris mõnus. Esinemisi 
jätkub küllaga, sisuliselt 
peaaegu igal nädalavahe-
tusel, välja arvatud suvine 
periood, mil me laulmisest 

puhkame,“ lausub 
ta. Kvintett on 

salvestanud ka 
ühe CD ning 

äsja valmis 
j u u b e l i -
kontserdi 
D V D . 

„Laulmine on mulle väga tähtis, see 
on osa minust, seetõttu olen ma ala-
ti nõus olnud esinema kooliüritustel 
kas koos oma õpilastega, õpetajate-
ga või üksi,“ räägib Välis.

Vallaelu edendaja
Reformierakonda kuulub mees aas-
tast 2003. Ise hindab ta seda ideesti-
kult enda jaoks kõige sobivamaks era-
konnaks, sinna kuuluvad väga või-
mekad poliitfiguurid ning nad ei ole 
Välise hinnangul eriti ka ämbrisse as-
tunud. Kuna Vigalas Reformierakon-
da ei eksisteerinud, siis Välis võttis 
seda kui head võimalust poliitmaas-
tikku kirevamaks muuta.

Poliitikuna on Meelis Välis Vigala 
vallavolikogu aseesimees. „Olen saa-
nud kaasa rääkida paljudes vallale olu-
listes küsimustes ning nende poolt ka 
oma hääle andnud. Olulisim periood 
vallaelus tegutsemisel oli kindlasti aas-
tatel 1999-2002, kui olin Vigala valla-
vanem,“ lisab Meelis Välis. IETI

foto: shutteRstock

Riiklik programm 
tagab puhta joogivee

Eesmärk on tuua puhas joogivesi 
abivajajate kodudesse. Samuti 
rahastatakse programmist ma-

japidamiste elektrifitseerimist.

Valitsus toetab
Valitsus toetab programmi riigipool-
se finantseerimisega põhimõttel, et 
riik rahastab iga projekti maksumu-
sest kuni kolmandiku. Vähemalt poo-
les mahus peab elluviidavaid projek-
te rahastama kohalik omavalitsus. 
Seega võiks taotleja omaosalus olla 
vahemikus 20-30% ühe konkreetse 
projekti kogumaksumusest.

Puhta joogivee programm käivitus 
pilootprojektina juba 2007. aastal Võru-
maal. Toona eraldas riik selleks 2,2 mil-
jonit krooni. Võru maavalitsuse eestve-
damisel läbi viidud tegevused olid edu-
kad ja abi sai 164 majapidamist kavan-
datud 88 asemel. Programmist kasu 
saanud elanike arv oli 589.

2008. aasta kevadest laienes prog-
ramm kogu Eestile. Selle raames eral-
das riik 100 miljonit krooni. Kahjuks oli 
näiteid omavalitsustest, kus taotlejate 
arvu vähesuse tõttu tuli korraldada li-
sakonkurss ja seegi ei toonud piisaval 
hulgal taotlejaid, mistõttu said raha kõik, 

kes vähegi kriteeriumid täitsid. Sellise 
näite saab tuua Läänemaalt Ridala val-
last, kuid kindlasti oli selliseid omava-
litsusi veelgi.

Joogivesi puudub
Hinnanguliselt ei oma ühisveevärki 
Eestis 50 000 majapidamist, sealhul-
gas majapidamisi, kus kaevus ei jät-
ku vett või on vee kvaliteet halb, on 
üle 12 000. Majapidamisi, kus kaev 
on olemas, kuid puuduvad vajalikud 
seadmed ja survetorustikud, on li-
gikaudu 13 000. Neid majapidamisi, 
kuhu kaevu ei saa rajada ja mille joo-

giveeprobleemi saab lahendada vaid 
torustiku paigaldamise abil, on üle 
1600. Seega võib öelda, et puhta joo-
givee kättesaadavus on äärmiselt tõ-
sine probleem ja vajadus sellise prog-
rammi järele suur. Isegi uutes ela-

murajoonides, näiteks Kiili vallas, 
puudub majapidamistes puhas joo-
givesi.      

Probleemi tõsidust ja vajadust ar-
vestades peaksid kohalikud omava-
litsusjuhid olema aktiivsed, et pla-
neeritud eraldised jõuaksid abivaja-
jateni ning majapidamised saaksid 
ühisveevärgiga liidetud. Probleem ja 
lahendus on olemas, vaja vaid abiva-
jajaid aidata. Programmi raames toe-
tatavate tegevuste loetelu ja täpsema 
taotlemise korra leiab siseministee-
riumi ja Ettevõtluse Arendamise Siht-
asutuse kodulehelt internetis. IETI

Järgmiseks aastaks on riikli-
kus programmis hajaasus-
tusega piirkondades paikne-
vate majapidamiste 
veevarustuse tagamiseks, 
sealhulgas kaevude jm hüd-
rotehniliste rajatiste ehita-
miseks, planeeritud  
51 miljonit krooni.

Läbiviidud tegevused olid 
edukad ja abi sai 164 maja-
pidamist kavandatud 88 ase-
mel. Programmist kasu saa-
nud elanike arv oli 589.

foto: shutteRstock

Puhas joogivesi jõuab tuhandetesse majapidamistesse.
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Esmateade Märjamaa vallas asu-
vast Varbola linnusest pärineb 
1212. aastast. Varbola oli üks 

Muinas-Eesti suurimaid linnuseid. Li-
gi 2 ha suurust linnuseõue ümbritseva 
kivivalli ümbermõõt ulatub 600 meet-
rini ning valli väliskülg on praegugi ko-
hati üle 10 meetri kõrge. Linnuses on 
taastatud väravakäik ja 13 m sügavu-
ne kaev, mille ülaosa ümbritseb paest  
müürsein. Linnusest on leitud arvukalt 
vanu münte ja savinõude tükke. Mee-
nutamaks muistseid aegu on linnusele 
juurde ehitatud piiramistorn ja kivihei-
temasinad. Linnuse siseõuel on prae-
guseks mõnusad lõkkeplatsid ja istu-

miskohad. Iga-aastased augustikuus 
toimuvad Varbola puupäevad meeli-
tavad kohale palju kunstihuvilisi, kel-
le tarbeks on vanade tammede alla ra-
jatud parkimis- ja telkimisplatsid. Var-
bola linnus on Rapla maakonnas kõige 
atraktiivsem ja eelistatuim turismiob-
jekt. IETI

Meelelahutus

Atraktiivne 
Varbola linnus

Varbola linnus oli Muinas-Eesti suurimaid.

Mida arvad Sina?

Reformierakond

tasub postikulu

MAKSTUD VASTUS 
EESTI

Hea Harju- ja Raplamaa inimene!
Anna meile teada kolmest oma kodukohta  
puudutavast teemast, millest võiksime kirjutada:

       1. 
      
     
       2. 
      
     
       3. 
      
     

Minu nimi    Vanus 

aadress     

telefon     

e-kiri     
REFORMIERAKOND

tõnismägi 9
10119 tallinn

Luba nr. 1591

oma andmeid edastades olen tulevikus nõus saama eesti Reformierakonda ja selle poliitikuid 
puudutavat infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel luban kasutada oma andmeid ni-
metatud eesmärgil tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti Reformierakonna ja selle 
poliitikutega seonduva informatsiooni või reklaami edastamiseks.

foto: PRessifoto

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 10. novembriks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel  

teataja@reform.ee  
ning osale kinkekaardi loosimisel.

Eelmise auhinna võitis:  
Helgi Kraav

oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
eesti Reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti 
Reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva 

informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Ristsõna lahendus
 
 

Ees- ja perekonnanimi
 
 

Postiaadress või e-post
 
  
 

Telefon 

harju- ja Raplamaa elanikele lugemiseks mõeldud eesti teataja on huvitatud oma lugejate arvamusest. 
kui teil on mõtteid, millest ajaleht võiks kirjutada, siis täitke, lõigake lehest välja ja postitage allolev ku-
pong. Marki lisama ei pea. Vastajate vahel loositakse välja Eesti Teataja meene. Mõtteid ja arvamusi 
võib saata ka e-kirjaga teataja@reform.ee.
eelmises lehes avaldatud tagasiside ankeetide seast võitis auhinna: Kalle Jõekallas
Võitjal palun telefonil 5850 1122 toimetusega tööajal ühendust võtta.

Eesti Teataja
Eesti Reformierakond

Tõnismägi 9, 10119 Tallinn
Toimetusega saab tööpäevadel 10-14  

ühendust  telefonil 5850 1122 ja  
meiliaadressil: teataja@reform.ee

Võitjal palun telefonil 5850 1122 
toimetusega tööajal ühendust võtta.


